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Punkt 59 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges at gøre det lovligt at købe, 

sælge og indføre cannabisolier, der indeholder CBD (cannabidiol), og som maksimalt 

indeholder 0,2 % THC (tetrahydrocannabinol). 

(Medlem af Inatsisartut Justus Hansen, Demokraterne) 

 

Punkt 134 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges at tage skridt til 

lovliggørelse af cannabisprodukter (herunder cannabisolie) med et THC indhold på maksimalt 

0,2 %. 

(Medlem af Inatsisartut Peter Olsen, Inuit Ataqatigiit) 

 

Punkt 128 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges at arbejde for indførelse af 

en forsøgsordning, svarende til den danske, hvor den enkelte læge har mulighed for uden særlig 

tilladelse at ordinere behandling med medicinsk cannabis, som ikke er lægemiddelgodkendt. 

(Medlem af Inatsisartut Peter Olsen, Inuit Ataqatigiit) 

 

Forskere i medicin i Canada, University of Saskatcewan, har fulgt 7 børn der lider af epilepsi og 

eksperimenteret med behandling. De har fundet frem til en dokumenteret effekt ved at børn blandt 

disse fik en mærkbar reduktion af epilepsi-anfald, hvor 3 af disse blev helt fri for disse krampeanfald. 

Denne kan undersøges yderligere ved at læse artiklen fra 7. juli 20191. 

Det næste spørgsmål er så at spørge, vil vi altid flygte fra dette? Der er mere og mere videnskabelige 

dokumentation for at vores medborgere der har stærke smerter som må tage en håndfuld medicin hver 

dag, der ikke har gavn af deres medicin. 

Vi lever i en mere globaliseret verden, i takt med dette ser vi også hvordan virkeligheden ser ud, dette 

kan vi ikke længere flygte fra. Lad os bryde tabuer som samfund og gå ind i nye tider. Det er 

efterhånden alt for almindeligt at snakke om cannabis med fokus på at stemple folk som 

hashmisbrugere, lad os dog gå væk fra denne tankegang. For vi tænker da ikke over hvad der er i 
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tradolan, når vi får udleveret dette fra sygehuset, da der klart står i vejledningen at midlet kan være 

afhængighedsskabende samt at patienter kan blive påvirkerede/døsige. 

Det er et år siden at vores naboland Canada ophævede forbud mod cannabis helt, det har være en 

længere proces samt har medført mange udfordringer. Dette har dog betyder at de ikke længere har 

problemer med indsmuglingen på flere måder. Derfor må vi snart gøre os nogle tanker om hvordan 

vi vil undersøge dette nærmere ved at kigge på hvordan vores naboer gør, og hvilke fordele og 

ulemper der er ved de ændringer de har indført. 

Kigger vi mod vores nabolande mod vest og øst er det som at se på sort og hvidt. Canada hvor de har 

en mere liberal tilgang på mange områder har vi Island som har en hård og restriktiv tilgang, hvor 

man desværre ser en stærkt øget tilgang i brugen af stærke euforiserende stoffer som kokain og 

amfetamin i de seneste år. Dette ser heller ikke ud til at være faldende. Det er som om at de har oplevet 

det som man kender fra point-tiden, som jeg ikke selv har oplevet. 

 

Det er en velkendt sag at der i arktis er mange gigtramte personer, særligt i vores land hvor ikke kun 

kulden påvirker gigtsygdommen men også i høj grad den livsstil der forstærker gigtsygdomme. 

Mange af de gigtramte lider som bekendt af sygdommen, og som vores medborgere siger er de også 

hårdt ramt af smerter under de vejrlige forandringer. 

Der kan man med fordel bruge olien fra cannabis sativa, og afhængigt af smerternes omfang kan man 

bruge cannabis sativa eller indica, hvor man i fremtiden kan kigge på mulighederne indenfor 

behandlingsformer. Dette er også nævnt ved punkt 134 hvor læger kan ordinere disse uden at skulle 

søge om tilladelse først. 

Patienter der er ramt af epilepsi, kan ofte være forhindret i at tage en udannelse, og ikke kun dette da 

de i de værste tilfælde kan få epileptiske anfald man kan dø af, hvis man ikke hjælper patienten i tide. 

Jeg havde en god ven, der i 2010 havde et anfald og som ikke nåede at få hjælp under min tid i 

Qaqortoq, vedkommende blev fundet død. 

Vi har mange kære der desværre er døde af en kræftsygdom, og det er hjerteskærende at se i medierne, 

at mennesker i andre dele i af verden blive helbredt ved brugen af cannabis som medicin, hvor man 

tænker: ”hvordan kan vi blive ved med at betragte dette som tabu når det kan hjælpe os?” Evnen til 

at tænke i nye baner er noget vi alle sammen må fokusere på og arbejde med, når vi skal træffe 

beslutninger i denne sal. 

Vi kan ikke altid få hjælp af læger eller medicin når vi bliver ramt af depression eller stress. Særligt 

i nord hvor flere kan mærke mørketiden og blive deprimeret. Ser man igen på pkt. 134 kan det at 

kunne få ordineret medicinsk cannabis kunne afhjælpe disse tilstande hurtigere. 

Derfor vil vi fra Atassut gerne sige at vi skal bort fra en kriminalisering af vores medborgere, mon 

ikke det er på tide at diskutere at legalisere cannabis og undersøge muligheder for dette samt at vi kan 

pålægge Naalakkersuisut at undersøge fordele og ulemper allerede nu? Lad os bruge denne mulighed 

hvor vi diskuterer de 3 sammenhængende punkter, som en forstærkning af denne målsætning vi har 

sammen. 



 
Med disse ord vil vi fra Atassut indstille pkt. 53, 128 og 134 til direkte vedtagelse.  

  


